
 

 

BYFORA styregruppemøde den 6. februar 2023 kl. 14.00 – 16.00 

Mødested: Ringkøbing Stationsbygning 

 

Information centerbyerne imellem  
 

Hvide Sande 

 
 Gensidig information samt status på 2022, og forventninger til 2023..  
I Hvide Sande er der ikke sket så meget i byforum, men der er planer om en del..  
Indtil nu er fordelingen af pengene til Hvide Sande blevet besluttet i en mindre uofficiel ”bestyrelse” 
bestående af 5, en fra henholdsvis Hvs Havn, Foreningen Havnen, Klittens Borgerforening, Holmslands 
Klit Turistforening også undertegnede. Vi har ikke været særlig aktive, og vi har ikke mødtes særlig 
ofte. For at skabe bedre samarbejde på tværs af byen, og for at forsøge at være flere der er klar til at 
løbe med de bolde der forhåbentlig kommer ud af byens helhedsplan… så forsøger vi nu at udvide 
vores gruppe til ”Hvide Sande Samarbejds- og Udviklingsforum”. Udover overstående, så ønsker vi en 
repræsentant fra de offentlige institutioner i Hvide Sande, flere fra foreningslivet samt de tre 
byrådsmedlemmer der er valgt ind fra Hvide Sande.. Vi håber dette kan tilfører byen bedre 
samarbejde, og mere udvikling, når div. planer åbner op for det…  
I 2022 har vi i Hvide Sande Byforum givet følgende tilskud (ca. tal);  
- DKK 11.000 til et transportbånd på Tyskerhavnen som ca. koster dkk 200.000 i alt. Dette skal være 
med til at sikre fortsat fjordfiskeri, og dermed autentisk liv i Tyskerhavnen.  
- DKK 250.000 til en legeplads, som havde en samlet pris på ca. dkk 500.000  
- DKK 6.000 som Hvide Sandes bidrag til temadagen  
 
I 2023 har vi sagt at vi er positive overfor tilskud til;  
- Ca. 100.000 til et Hvide Sande sange projekt som involvere koncerter, sanghæfter, osv.  
- Et beløb til svingbroen, som skal binde Hvide Sande tættere sammen  
- Et beløb til renovering af Troldebjerg… der har tidligere været tale om f.eks. 200.000  
 
Troldebjerg er et sted som besøges af ekstrem mange turister, men det ligner pt. noget der er løgn, og 
det har det egentlig gjort et par år. Specielt fordi mange at stolperne der holder klitten fra stien 
deroppe er rådne, og ligger lidt over det hele. Kommunen havde fornyelsen af Troldebjerg på et 
borgermøde i 2019, og her i 2023 er der ikke sket noget. Kommunen havde længe planer om et dyrt 
kunstprojekt for Troldebjerg, men d. 8 september havde en samling af foreninger herude indkaldt 
kommunen til møde for at forklarer dem at vi synes projektet var for meget kunst, for dyrt, og at det 
gik alt alt for langsomt. Her trængte vi endelig igennem med at kunst-projektet skulle droppes, og 
kommunen lovede at rykke hurtigere på Troldebjerg, så den kunne blive klar til sæsonen. Det har vi så 
rykket for mange gange henover vinteren, og nu har vi fået svar på at den skulle for en hurtig 
overhaling, så den nogenlunde kan præsenteres for turister fra påske igen, og samtidig arbejder en 
frivillig gruppe nu for at finde penge til at gøre Troldebjerg til at fantastisk sted at besøge både som 
indbygger, men også som gæst i byen. Troldebjerg kommer indunder helhedsplanen for Hvide Sande. 
Lidt et eksempel på de ting, som jeg synes kommunen har udfordringer med. Man arbejder for 
langsomt, og for langt væk fra den by (eller de borger) der skal løfte projektet.  
Hvs. Byforum modtager også snart en ansøgning på et ung-i-Hvide Sande projekt, som forhåbentlig 
kan sikre et vandsports gymnasium herude, samt afhjælpe udfordringerne med at skaffe arbejdskraft 
nok på Klitten… specielt indenfor turisme.  
Derudover arbejder Klittens Borgerforening med en større bærerdygtighedsfestival, hvor man har fået 
tilsagn om et større tilskud. Men vi har problemer med at nogen vil ligge pengene ud på forhånd. 
Måske nogen af jer andre har prøvet noget ligesom dette?  



 

 

Ellers er der en del projekter på tegnebrættet herude. Jeg er selv involveret i flere af dem. Men lige nu 
afventer vi, at der bliver taget beslutninger om hvad man må (og hvor). Hvs. Havn har lige præsenteret 
sin areal disponeringsplan, jeg har ikke set den endnu, men håber at der kommer et åbent møde om 
det, eller at man kan få den tilsendt. Derudover så starter arbejdet med helhedsplanen for Hvide Sande 
forhåbentlig snart, så vi kan komme videre med alt det der er sat på hold pt.  
 
Med Venlig Hilsen  
Esben Thomey 

 

 

Tarm 

-Helhedsplan: Lars, Anne-Marie Bøgh og jeg forelagde planen for byrådet den 12. november, hvor den 
også blev vedtaget. Klar til start møde i Innovest 25. april. 

-Spiritus festivalen Spiritz blev afholdt i august i Remisen i Skjern og gentages i september 2023 
samme sted. Den fik Destination Vesterhavets turisme initiativ pris på 15.000 kr. 

-Strategi-workshop for indlandsturisme i Skjern-Tarm med Orange Elevator afholdes to dage i   

  februar med deltagelse af ressourcepersoner fra Skjern og Tarm. 

-Aktivitetspark Tarm dvs. det udendørs skateranlæg til 3,3 mill. på Stationsvej blev i 2022 fuldt  

  finansieret, og arbejdet påbegyndes i marts. 

-Skulptur/kunststi langs Tarm Bybæk. TUFs kunstudvalg arbejder sammen med RKSK om etablering   

  af projektet, og vi er i gang med at søge kunstfonde om støtte. En udløber af dette er et fælles   

  kunstprojekt mellem SUF og TUF ved A11, hvor den krydser Skjern Å. 

  -Vi har deltaget i møder om politikudvikling vedr. Kultur-, TMU- og Handelspolitikken i kommunen. 

-Vi har været i kontakt med kommunen vedr. udvidelsen af Tarm Renseanlæg, ”Nærhospitalets”  

  placering og funktion samt for nylig Megaton. 

TUF afholder generalforsamling den 28. marts hos VM Tarm 

TUF har afholdt borgermøde om og stået for underskriftindsamling mod udvidelsen af Tarm 
Renseanlæg ud i Skjern Å Dal.  

Steen Rosby 

 

 

 

 

 

Skjern 

Kære Bjarne og kolleger fra Byfora  



 

 

Hermed nedslag fra vores arbejde i Skjern Udviklingsforum, SUF, siden mødet i november:  

• Det store dyr på Savannen, ”Helhedsplan for Skjern, Tarm og Det Fælles Visionære”, kaldet 
Genklang over Skjern Å Deltaet, kom plads i oktober måned efter 1½ års arbejde. Steen Rosby, 
Anne Marie Bøgh og undertegnede præsenterede for Byrådet den 15. november med 
efterfølgende applaus. Klar-parat start møde i Innovest den 25. april  

• En strategi for indlandsturisme for Skjern Tarm og Ålandet er lagt i hænderne på en Turisme 
gruppe med folk fra Tarm og Skjern Udviklingsfora + flere ressourcepersoner. Vi har gennem 1½ år 
været tilmeldt Destination Vesterhavet med stort udbytte.  

• Alkoholfestivallen Spiritz over to dage i August fik destination Vesterhavets initiativpris på 15.000 
kroner. Arrangementet gentages til september 2023 i remisen, Skjern. Stor bevågenhed og tæt 
samarbejde Skjern Tarm  

• SUF har deltaget i møder om politikudvikling omkring kultur -, TMU – og Handelspolitikken 
• På den politisk front bestræber vi på at være faktuelle og dialogsøgende omkring 

Rensningsanlægget i Ådalen, Sundhedshusenes funktion og placering og nu Megaton i Tarm  
• Kommunens kunststrategi er flot på plads og vores kunstgruppe + SUF har deltaget 
• SUF har banket på døren omkring trafikafviklingen på den hårdt belastede Ringvej i Skjern, med 

fokus på Innovestkrydset. Sagen er båret flot frem kommunalpolitisk til de lokale 
folketingsmedlemmer og der er afsat 500.000 kr. til forundersøgelse, som pågår. Et vigtigt skridt  

• Nationalpark Skjern kom ej heller denne gang. Der arbejdes overordnet sammen med åens fem 
kommuner under ledelse af Herning med projekt Ålandet, og specifikt er vi ved at realisere stier og 
kunst og formidling i Skjern Enge mellem de to byer. Nordea søges om fondsmidler sammen med 
kommunen. Midler haves til stierne, der planlægges sammen med Naturstyrelsen. Skjern Å Bad 
påbegyndes efter Påske. 

• Vinterlys 2023 bliver i Fredskoven i Skjern i uge 8. Kæmpe set-up og stor lokal opbakning. SUF har 
spillet en nøglerolle, nu kører det i kommunalt regi. 

• To nye grønne byrum er formelt taget under vingerne af SUF’s grønne gruppe. Skjernbro Lund og 
Fredskoven. Fint samarbejde med kommunen omkring funktion, formidling og pleje. Store 
potentialer. Model fra Den Grønne Korridor.  

• Vores generalforsamling i SUF afholdes den 6. marts i Ungdomsskolens nye lokaler i Skjern. Vi 
venter os meget af den nye rammer og de nye muligheder og forsamlingen får en orientering.  

• Efter 8 år i SUF’s bestyrelse, heraf de sidste 6 år som formand har undertegnede ønsket at 
indtage en mere afdæmpet position, der kommer til at dreje sig om ”Det Grønne i Skjern”, Skjern 
Ådalen og samarbejdet med de andre centerbyer i regi af bl.a. Byfora - ikke mindst det nære 
samarbejde med Tarm.  Vi må erkende, at formandsarbejdet er ganske omfattende og vi gør det 
med glæde. Fordeler opgaverne og får en stærk bestyrelse igen. Medlemstallet fremdeles godt 600 
personer. 😊 

Lars Foged 31. januar 2023  

 

 

 

 

 

 



 

 

Videbæk 

• Aktiviteterne nævnt ved sidste møde i Hvide Sande den 7. november fortsætter. 
• Jeg har deltaget i et møde med Videbæk Handel og Erhverv om justering og nytænkning af 

handelsstrategi m.v. Handelslivet er presset og Videbæk har svært ved at få del i 
”turistpotentialet”. 

• Vi er stadig spændte på udmeldingen om 2+1 vejen. En snak med pressen gav anledning til en 
kontakt til Vejdirektoratet, men der er kun opfordring til tålmodighed. 

• Vi overvejede, om vi skulle kommentere på nedskæringerne i busafgangene, men blev enige om, at 
der var nok andre ”krige”. Vi håber, at udmeldinger fra beboere langs rute 15 kan få fokus på 
eventuelt behov for ændringer, når vi kender projektet for 2+1 vejen. 

 

Peter Vennevold  

 

 

 

Ringkøbing 

 

Information for perioden 7.11.22 – 1.2.23 

 

• Vi have møde d. 23.11. med byrådsrepræsentanter, valgt i Ringkøbing, hvor vi aftalte at mødes 
2 gange om året. Generel information om vores arbejde. 

• 30.11. var der møde i FrivilligForum. Fremtiden for FrivilligForum var til drøftelse. Det vil bl.a. 
afhænge af en afklaring af fremtiden for Frivilligrådet. Dette skal drøftes på et møde i 
begyndelsen af 2023.  

• Vi har deltaget i møder arrangeret af kommunen om kulturpolitikken, TMU politikker og om 
Ringkøbing Hvide-Sande vejen. Endvidere deltaget i Landdistriktsrådets årsmøde. 

• Ringkøbing Udviklingsforum har meldt sig ind i Destination Vesterhavet 
• Vi har udbudt en Idepris til den, der kan komme med den bedste ide til Udvikling af 

Ringkøbing. Den uddeles med 10.000 kr., ved vores generalforsamling d. 9.3. 
• Vi arbejder med en fælles markedsføring og identitet for vores stier og anlæg i og omkring 

Ringkøbing.  
• Der er igangsat arbejde omkring udvikling af havnen i Ringkøbing samt en helhedsplan for 

Fjordstien. 
• Vi deltager i et borgermøde om den nye helhedsplan for Velling. 
• Arbejdet med etablering af et ungdomshus på Stationen i Ringkøbing skrider fremad. Da vi 

afholder vores møde her, vil I få en kort intro til det på mødet.       

 

Hans Chr. Vestergaard 
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